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European Mathematical Society:
8ECM posposat un any, 9ECM a Sevilla

L’any 2020 havia de ser un any molt intens
a l’EMS, però finalment ha estat un any d’a-
jornaments. La reunió de presidents de l’EMS,
que s’havia de fer a Luminy (França) al mes de
març es va suspendre a última hora en vista de
l’evolució de la pandèmia. El vuitè European
Congress of Mathematics, que s’havia de fer al
juliol a Portorož (Eslovènia) s’ha ajornat al 20-
26 de juny del 2021. Val a dir que s’ha reobert
la convocatòria per organitzar-hi sessions espe-
cials i minisimpòsiums, el termini acaba el 31
de gener del 2021. Vegeu https://www.8ecm.
si/news/71 per a més informació.
Al mes d’octubre hi havia programat un esde-
veniment a Edimburg per commemorar el 30è
aniversari de l’EMS. De moment, s’ha posposat
a la primavera del 2021.
Habitualment, els dies anteriors a l’ECM es
fa la reunió del Consell de l’EMS. L’EMS
Council és l’òrgan de govern de l’EMS, on hi ha
representants de totes les societats nacionals i
dels membres individuals. Com que en total el
consell té al voltant d’un centenar de persones
de tot Europa, les reunions es fan només cada
dos anys.
Aquest any 2020 estava previst fer la reunió del
consell a Bled, ciutat situada als Alps eslovens.
La reunió presencial es va haver d’anul.lar, i es
va substituir per una reunió virtual que es va fer
el dissabte 4 de juliol al matí, i en la qual es van
tractar només les qüestions inajornables.
Per l’informe del president, Volker Mehrmann,
vam saber que l’EMS canviarà el logo perquè
tingui un format més adequat per ser usat a
les xarxes. També es va informar del bon estat
econòmic de la societat, principalment pels
beneficis de les publicacions. A més, l’editorial
de l’EMS s’ha traslladat de Zuric a Berlín, la
qual cosa ha comportat un canvi d’estatus que
ha estat molt rendible. Això fa que l’EMS pugui
mantenir uns bons estalvis (part d’ells, en fons
d’inversió!) i, a més, vol incrementar el nombre
d’activitats que fa. Fa més escoles d’estiu,

i passa a organitzar també flagship summer
schools sobre temes especialment capdavanters,
i organitzar congressos específics. Tot plegat, a
la reunió es va aprovar un pressupost per al
2021 de més de mig milió d’euros.

A la reunió es van escollir nous membres del
comitè executiu. El vicepresident: Jorge Buescu
(Portugal) i el secretari Jiří Rákosník (Repúbli-
ca Txeca), que van ser proposats pel mateix
comitè executiu. També es van escollir cinc
vocals; d’entre les set candidatures presentades
van sortir escollits Fréderic Hélein (França),
Barbara Kaltenbacher (Àustria), Luis Narváez
(Espanya), Beatrice Pelloni (Gran Bretanya), i
Susanna Terracini (Itàlia).

El tema estrella de la reunió va ser l’elecció
de lloc on es farà el 9ECM. Es presentaven
les candidatures de Lisboa i de Sevilla. Totes
dues van fer presentacions molt bones, però a
la votació es va imposar la de Sevilla, que ja
era la segona vegada que es presentava. Així,
el 9ECM es farà a Sevilla el 2024, https:
//www.ecm2024sevilla.com

Tot i que es posposés el 8ECM, sí que s’han
anunciat els Premis EMS. Com ja us vam infor-
mar al seu moment, la comunitat matemàtica
catalana està especialment contenta perquè,
entre els 10 joves guanyadors, hi ha en Joaquim
Serra. Matemàtic català format a la UPC dins
del grup d’equacions en derivades parcials lide-
rat per en Xavier Cabré, i actualment establert
a Zuric. Enhorabona, Joaquim!

Hem estrenat nou corresponsal de l’EMS. La
feina d’aquest corresponsal consisteix a fer de
pont entre les dues societats. Per exemple,
s’encarrega de comunicar a l’EMS les últimes
notícies de la SCM perquè apareguin al seu
Newsletter. Durant els últims anys Martí La-
hoz (UB) s’ha encarregat d’aquesta tasca. No
podem sinó agrair a en Martí la bona feina
feta i desitjar-li el millor per al futur. La
Judit Chamorro, investigadora a la Universitat
Pompeu Fabra, n’ha agafat el relleu des del mes
de juny. Gràcies, Judit, per haver acceptat el
repte!
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CIMPA: Comitè de Pilotatge i Assemblea
General
En l’anterior número de la SCM/Notícies, en
Joan Carles Lario, oficial científic de l’equip
executiu del Centre Internacional de Matemà-
tiques Pures i Aplicades (CIMPA), ja ens va
explicar molt bé quina mena d’institució és el
CIMPA. La Societat Catalana de Matemàti-
ques, com a membre institucional del centre,
té un representant al seu Comitè de Pilotatge i
a l’Assemblea General.

El Comitè de Pilotatge es va reunir al gener
a Valladolid. La seva tasca principal va ser
l’aprovació de les escoles CIMPA per a l’any
2021. Les escoles CIMPA són cursos avan-
çats de matemàtiques que es fan en països
en vies de desenvolupament i amb dificultats
econòmiques. Cal destacar que, en aquestes
escoles s’aplica una política molt activa per
mirar d’arribar a la igualtat de gènere. En
els projectes d’escola hi ha d’haver, com a
mínim, un 30% de dones involucrades entre
l’organització i l’equip docent.

En aquesta reunió també es va anunciar que
CIMPA ha obtingut un ajut de la Simons Foun-
dation per finançar les escoles i el programa de
beques CIMPA. Aquest programa, en el qual
també participa el Centre de Recerca Mate-
màtica, ofereix beques a investigadors joves de
països en desenvolupament perquè participin en
programes temàtics a Europa.

El nou director executiu del CIMPA, Chris-
tophe Ritzenthaler (Université de Rennes 1,
França), va aprofitar per presentar les línies
d’actuació per al futur . Es va obrir un interes-
sant debat sobre qüestions d’interès general:
com es pot mirar d’arribar més al continent
africà? Què més es pot fer per ajudar els països
amb problemes? Com es pot potenciar que el
talent no emigri del país d’origen? No hi ha
respostes fàcils a aquestes preguntes, però el
fet que es mantinguin aquesta mena de debats
demostra l’alt nivell de compromís del CIMPA
amb la feina que fa.

Al setembre es va reunir, ja telemàticament,
l’Assemblea General del CIMPA. Tal com passa
amb l’EMS, la varietat geogràfica dels membres
de l’assemblea fa que les reunions a distància no
puguin ser més que un substitut pobre de les

presencials. Tot i així, calia fer-la per tractar
temes ineludibles.

Es va informar de l’ajornament d’una gran
majoria de les escoles de l’any 2020, així com
que el pressupost no gastat es passava a l’any
vinent. Vam saber que l’estat espanyol no ha
fet efectiva la contribució econòmica que, en
principi, té compromesa amb el CIMPA. És
un problema que ja fa un temps que s’arros-
sega.

Els punts importants de la reunió van ser
la votació per omplir les vacants del comitè
executiu, així com l’aprovació de les propostes
de nous membres individuals del CIMPA.

El director executiu va informar que es faran
vídeos i s’organitzaran xerrades per explicar la
feina que fa el CIMPA. Des de la SCM també
esperem poder contribuir a aquesta difusió i,
així, animar-vos a proposar escoles i a fer-vos-
en membres individuals.

Comitè Espanyol de Matemàtiques
El Comitè Espanyol de Matemàtiques (CEMat)
és l’organització adherida a la International
Mathematical Union (IMU) de l’estat espanyol.
Està constituït per una sèrie d’entitats relaci-
onades amb les matemàtiques, entre les quals
les societats matemàtiques de l’estat. A més
de la SCM en formen part les societats RSME,
SEIO, SEMA, així com la RACEFYN, també
instituts de recerca BCAM, REDIUM, ICMAT,
des d’aquest any també el CRM, i també
societats i entitats més enfocades a aspectes
docents, tant de secundària com d’universitat,
com CDM, FESPM i SEIEM.

Aquest últim any el CEMat ha passat per un
procés de refundació important. S’han preparat
uns estatuts perquè es constitueixi en federa-
ció d’entitats, i així passar a tenir identitat
jurídica. A falta de petits retocs, els estatuts
van quedar aprovats en una reunió al febrer a
Madrid. Els tràmits finals d’aquest procés van
quedar interromputs per la pandèmia, però de
ben segur que continuaran tan aviat com sigui
possible.

En aquest procés s’ha ampliat l’equip direc-
tiu, que era de president i secretari, amb un
vicepresident. El càrrec de president l’ocupa
actualment Alfonso Gordaliza (Universitat de
Valladolid), proposat per la Societat Espanyola
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d’Estadística i Investigació Operativa (SEIO) i
la Societat Espanyola de Matemàtica Aplicada
(SEMA). La vicepresidència l’ocupa María Je-
sús Carro, proposada per RSME, i la secretaria
l’ocupo jo mateixa com a presidenta de la
SCM.
Des del CEMat també s’ha engegat la ini-
ciativa Acción Matemática contra el Corona-
virus (http://matematicas.uclm.es/cemat/
covid19), la qual cosa ha portat el president
del CEMat a formar part d’un parell de grups
d’experts assessors del govern espanyol, un que
depèn del Ministeri de Ciència i Tecnologia i un
altre del Ministeri d’Afers Estrangers. Sempre
són bones notícies, que la comunitat matemàti-
ca estigui representada a aquests nivells.
Un altre tema en el qual s’ha estat especialment
proactiu és el de la nova llei d’educació, la
LOMLOE, i la preocupació davant del fet que
les matemàtiques deixin de ser obligatòries en
algunes branques del batxillerat. Arran dels
articles de premsa signats per entitats cientí-
fiques, declaracions de diverses institucions i,

fins i tot, una campanya a Change.org es va
aconseguir tenir una reunió amb representants
del Ministeri d’Educació. La conclusió principal
va ser el compromís de crear una comissió, amb
representants del ministeri i de la comunitat
matemàtica, per dissenyar les assignatures de
matemàtiques del batxillerat. El CEMat ha
estat l’encarregat de nomenar els matemàtics
que formen part d’aquesta comissió i, en el mo-
ment d’escriure aquest article, estan pendents
de començar a treballar-hi. L’Abraham de la
Fuente i la Iolanda Guevara en formen part;
des de la SCM els agraïm que hagin acceptat
fer aquesta feina.

El CEMat va ser l’entitat que va promoure que
l’estat espanyol fos país associat al CIMPA. La
permanència d’Espanya com a país associat al
CIMPA perilla perquè no s’està pagant la quota
pactada. Des del CEMat s’estan fent esforços
importants per trobar una solució, i mirar que
se signi un conveni entre el Ministeri de Ciència
i Tecnologia i el CIMPA en el qual es renovin
els compromisos adquirits.

Publicacions

Montse Alsina
Vocalia de publicacions de la SCM

En aquesta secció inclourem informació i pre-
sentació de novetats de les publicacions de
la Societat Catalana de Matemàtiques que, a
més d’aquesta revista, inclouen el Butlletí, la
revista electrònica Reports@SCM, publicacions
electròniques i el NouBiaix, en col.laboració
amb Feemcat.
Començarem amb la col.lecció Publicacions
de la SCM, que podeu trobar al portal de
publicacions de l’IEC o al web de la SCM 4.
Té com a objectiu publicar electrònicament en
llengua catalana, amb caràcter obert, treballs
de recerca, de divulgació, de didàctica i, en
general, obres de temes matemàtics d’interès
ampli, adients com a llibres. Actualment comp-
ta amb 7 monografies publicades.
L’editor actual és en Pere Pascual, que a
continuació ens presenta el número publicat

aquesta primavera, gràcies a la valuosa tasca
d’Agustí Reventós, gran col.laborador d’aques-
ta col.lecció. Al número 39 de la SCM/Notícies
(pàg. 39-40) es descrivia una altra aportació
seva.

4https://scm.iec.cat/publicacions-electroniques/.
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